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Qüestion; 
admi nístrativei 

LES AIGÜES DE S. ROC 

De la possibilitat de portar 
a cap el projecte d'elevació 

. d'aigues y urgent necessitat de 
reaiisarho. 

Fa temps, molt temps que's preveia la necessi
tat de que el manantial de S. Roc, tant abundant 
y de quina potabilitat no hi hav.'a el niés petit 
dupte, lluny d'esser un gravamen per l'.^junta-
ment fos una font d'ingressos que servís per miti
gar l'estat caiamitós que d'un quant temps ensa 
pateix l'arca comunal, pro no hi havia ningú ab 
prous arrestos, ab prou empenta pera liensar al 
públic la solució d'aquest problema. 

Per fi el digníssim compatrici D. Josep Soler 
Colomer, un dels pocs regidors de que pot dirse 
que anà al consistori despullat de tota idea poLti-
ca y disposat a tractar totes les qüestions pel seu 
verdader nom y que no defrauda les esperanses, 
el Sr. Soler, concebí l'idea de elevar les aigües 
de S. Roc, a fi de lograr d'aquesta manera que 
l'Ajuntament tingués una font d'ingressos segura 
y d'importància. 

A n'aquest objecte, el d'a 7 de Maig de 1908, 
presenta dit senyor una proposició encaminada a 
aixecar les aigües de S. Roc, quina preposició te
nia per base o fonament, comoditat y seguretat 
pels vehins d'Olot, apart de que reportaria al mu-̂  
nicipi un benefici no gens despreciable. 

Comoditat, desde'I moment en que podria dis-
frutarse de l'aigua a diferents alsades y per con
següent seria útil per quants usos la volguessin 
destinar. 

Seguretat, tota vegada que canalisada en sa 
totalitat en tubos tencats no estaria a mercè de 
cap mà criminal y no serviria com podria succeir 
tal com està actualment de transport a microbis 
infecciosos que sens sapiguer per quin motiu po
drien introduirse y barrejarse ab l'aigua, siguent 
causa de dies de tristesa y llàgrimes. 

Aquesta proposició que fou llegida en sessió 
pública, el d.a 21 de Maig de 1938, dormí el son 
dels justos per espai de més de tres anys, degut 
a que algú que ten:'a por de_nue la tal proposició 
lesionés drets seus particulars feia lo possible y 
lo impossible per evitar la realisació de tal pro
jecte. 

Aquest estancament, aquest arxiu voluntari 
per part del municipi, d'una proposició de tanta ; 
in)portancia la qual pot dirse que soiucionaba la 
situació precària del municipi, era tant més de \ 
doldre per quant dins de! consistori hi havia in- ; 
dividuGs que havent adquirit fama d'eminents hi- j 
sendistes, consentien quedés sens resoldrer una 
qüesüó de tant vital interès y que tot Olot demà- I 
nava. ! 

Per fi, y a les acaballes de la seva viJa, l'ante- I 
rior Ajuntament, D. Bartomeu Castaíier va recor- | 
darse de la tal proposició, y com a testament di
ríem de la seva obra, va proposar al consistori de 
que per persona perita y abans de que vingues
sin les plujes de tardor (això succeía el dia 4 de 
Septembre de 1911) se verifiquessin els aforos y 
demés estudis necessaris al objecte de que les 
comissions de Foment y Hisenda poguessin eme-
trer dictamen. 

Ara be: tEs factible e! projecte del Sr. Soler? 
Nosaltres entenem que si, per les raons se

güents:—1.'\ perquè hi ha aigua de sobres y 
2.'"̂ , perquè el cost de les obres es relativament 
baix donat el benefici que s'en pot treurer. 

Segons l'aforo practicat en temps de més sè
quia el caudal del manantial de S. Roc, es de 14 
litres per segon o sien 840 litres per minut, dels 
que actualment n'hi ha empleats 600 litres per 
minut repartits de la següent manera: 330 litres 
(sis litres per segon) utilisats pels antics plomis-
tes, y 240 litres (4 litres per segon) que s'empleen 
en les fonts públiques; queda doncs un rernanent 
de 240 litres per minut o sien 240 plomes, (aga
fant com a unitat al objecte de apreciar la ploma 
litro per minut) que no s'utilisen y que deguda
ment nivillades podrien ab facilitat conduirse a 
Olot a fi d'arrendaries, y diem arrendaries y no 
vendrerles, per quan si aixó's fes passaria com 
l'altre vegada que al objecte de sortir l'Ajunta

ment d'un atoUadero va vendrerles y ab !a venta 
va quedarse ab el deure de reparar canyeríes y 
demés, o sia ab un gasto continuo y cap ingrés, 
com aixis ho varen entendrer les comissions de 
Foment y d'Hisenda al dictaminar en 22 de De
sembre 1911. 

El projecte consistiria en elevar (500 litres d'ai
gua per minut (10 litros per segon) això es 240 li
tres de nous y 330 dels antics plomistes perquè 
l'aigua que va a les fonts públiques no tindria 
qu'elevarse a una alsada de 25 metres sobre'I ni
vell ordinari. 

Per això fer, tindria d'emplassarse una torre ab 
el corresponent dipòsit en un lloc apropiat aont 
l'aigua no perdés la frescor que la caracterisa, 
per lo que discrepem de la comissió en quan al 
lloc del emplassament, ja que nosaltres entenem 
que deuria construirse en el planell que hi ha lin-
dant ab la capella de S. Roc y no a l'altre costat 
de riu com proposa la com.issió, perquè d'aquesta 
manera s'estalviaria gastos y no's calentaría l'ai
gua com succeiria en cas contrari. 

iSería molt costós portar a la pràctica l'eleva
ció de les aigües de S. Roc? tPodría l'Ajuntament 
donat l'estat actual de coses portarho a la pràc
tica inmediatament? 

No hi ha cap classe de dubte. Per avui basta 
sapiguer que el cost total de les obres, oscilaría 
entre trenta y quaranta mil pessetes, y que po
dria produir un benefici liquit anyal de 15 a 20 
mil pessetes; es a dir que'l capital empleat pro
duiria un interès de un 35 a un 40 per cent. No'iis 
exleném ab detalls per quant desiíjém tractar 
aquest punt detalladament y serà objecte d'un al
tre article. 

Es d'absoluta necessitat la realisació d'aquest 
projecte, no solsament per lo que de benefici eco
nòmic per l'Ajuntament té, sinó perquè es una 
garantia per la tranquilitat d'Olot. 

L'Ajuntament te de desvetllarse pel be dels 
seus administrats y per consegüent te de dotarlos 
de tot quan representi una garantia per la salut y 
vida dels mateixos. 

Ara bé; l'any passat una enfermetat infecciosa, 
quin nom desconeix'a oficialment tothom, no 
obstant y que oficiosament l'anomenaven, va seu-


